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سرویس سیاســی -با تأیید شورای نگهبان 
انتخابات مجلس شورای اسلامی با قانون جدیدی 
برگزار خواهد شــد، قانونی که در تلاش اســت تا 
کاستی های قوانین پیشین را به ویژه در زمینه ثبت نام  
نامزدها و بررســی صلاحیت ها رفع و زمینه را برای 

انتخاباتی باشکوه آماده کند.
با حذف یکی از مواد حاشیه ساز طرح اصلاح 
قانون انتخابات یعنی انتخابات تناسبی، این قانون از 
سوی شورای نگهبان و هیأت عالی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تأیید شد تا انتخابات اسفندماه سال 

جاری براساس این قانون برگزار شود.
ضرورت اصلاح قانون انتخابات

مهرماه سال ۹۵ رهبر معظم انقلاب در اجرای 
بند یک اصل ۱۱۰ قانون اساسی، سیاست های کلی 
»انتخابات« را پس از مشــورت با مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تعیین و ابلاغ کردند. سیاســت های 
ابلاغی که در ۱۸ بند ابلاغ شــد بر حداکثرســازی 
عدالت انتخاباتی، بهره مندی داوطلبان در تبلیغات 
انتخاباتی با تقسیم برابر متناسب با امکانات، تعیین 
حدود و نوع هزینه ها و منابع مجاز و غیرمجاز و نیز 
شفاف سازی منابع و هزینه های انتخاباتی، ممنوعیت 
اقدامات مخــرب، جرایم و تخلفــات انتخاباتی، 
استفاده از حمایت و امکانات بیگانگان، ارتقاء سطح 
شــناخت، آگاهی و آموزش هــای عمومی، تعیین 
چارچوب  لازم برای فعالیت قانونمند و مســئولانه 
احزاب و تشــکل های سیاسی و اشخاص حقیقی، 
ارتقاء شایســته گزینی، نظارت شورای نگهبان بر 
فرایندها، تعیین ســازوکار لازم برای حسن اجرای 
وظایف نمایندگی، ثبات نسبی قوانین انتخابات در 
چارچوب سیاســت های کلی، پاسداری از آزادی 
و ســلامت انتخابات، ممنوعیت ورود و حمایت 
از داوطلبان از ســوی نیروهای مسلح و قوا و دیگر 
نهادها، اجرای انتخابات توســط وزارت کشــور و 
تنظیم سازوکار زمانی برگزاری انتخابات مهمترین 
محورهای این سیاســت های ۱۸ گانه ابلاغی رهبر 
انقلاب اســت.نمایندگان مجلس هم در راســتای 
تبدیل این محورها به قوانین قابل اجرا، »طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی« را در دستور 
کار قرار دادند. طرح نمایندگان مجلس شامل ۵۷ ماده 
یا بند بود که مراحل گوناگون برگزاری انتخابات از 
مرحلــه ثبت نام تا برگــزاری و اعلام نتیجه را در بر 
می گرفت.این طرح چند بار از کمیسیون شوراها به 
صحن مجلس رفت و برگشت داده شد تا ایرادات آن 
رفع شود؛ حتی پس از ارسال به شورای نگهبان هم 
با ایراداتی روبرو شد و دوباره به بهارستان برگشت؛ 
البته در این میان هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هم که کار تطبیق مصوبات مجلس با 
سیاست های کلی نظام را طبق قانون اساسی عهده 
دار اســت، ایرادهایی را به این مصوبه داشــت که 
مهمترین آن به ماده ۵۳ و برگزاری انتخابات به شیوه 
تناســبی در تهران باز می گشت. با وجود رفع همه 
ایرادهای شــورای نگهبان و مجمع بر طرح اصلاح 
قانون انتخابات، تنها بند مربوط به انتخابات تناسبی 
محل اختلاف باقی مانده بود؛ نمایندگان از سویی بر 
مصوبه خود اصرار داشتند و از سوی دیگر زمان کافی 
برای ارجــاع مصوبه مجلس به مجمع برای تعیین 
مصلحت نظام در این موضوع وجود نداشت زیرا در 
این صورت، این مصوبه به انتخابات مجلس امسال 
نمی رســید؛ سرانجام مجلس برای به ثمر رساندن 
مصوبه خود اول مرداد به حذف ماده ۵۳ و »برگزاری 
انتخابات تناسبی در تهران« موافقت کرد و شورای 

نگهبان نیز این مصوبه را تایید کرد.
قانونی برای برگزاری بهتر انتخابات

تعداد مواد اصلاح شــده در طرح نمایندگان 
گرچــه ۵۷ اســت اما برخی از آنهــا مهم تر به نظر 

می رســند، ماننــد بندهایی که به نحــوه تبلیغات 
نامزدهــای انتخابات و نیز بررســی صلاحیت ها 
اشاره می کند. در واقع این طرح در پی به روزرسانی 
روندهای انتخاباتی به ویژه نحوه جلب آرای مردم از 
سوی نامزدهای انتخاباتی است. بر اساس این طرح 
نامزدها می توانند هم به صورت حقیقی و هم مجازی 
تبلیغات انتخاباتی داشته باشند که در بخش مجازی 
داوطلب باید نشــانی و مشخصات دقیق بسترهای 
فعالیــت در فضای مجازی را بــه فرمانداری مرکز 
حوزه انتخابیه و هیأت استانی بررسی تبلیغات اعلام 
و آن را در سامانه  وزارت کشور ثبت کند. این تدبیر 
برای مقابله با بی قانونی ها و بی اخلاقی هایی است که 
در ایام تبلیغات انتخابات به ویژه در فضای مجازی 
قابل مشاهده بود. یکی از مهمترین موارد مطرح شده 
در سیاســت های ابلاغی انتخابات، موضوع ارتقاء 
آگاهی داوطلبان دربــاره وظایف و اختیارات آنها 
از یک ســو و جامعه از سوی دیگر است. در طرح 
مصوب مجلس تلاش شــده است تا آگاهی مردم 
در این زمینه با بهره گیری از ابزارهای رســانه ای به 
ویژه صدا وسیما، ارتقاء یابد. با افزایش آگاهی مردم، 
داوطلبان نمی توانند وعده های غیرقابل اجرا و فراتر 
از اختیارات خود به مردم ارائه دهند. احمد وحیدی 
وزیر کشور در این زمینه از ابلاغ شیوه نامه  و تشکیل 

کارگروه نظارت بر تبلیغات خبر داده است.
از مهمترین اصلاحات قانون انتخابات می توان 
به جزئیات بررسی صلاحیت داوطلبان اشاره کرد. 
در قانون جدید انتخابات مدت زمان رســیدگی به 
صلاحیت نامزدهای انتخابات از ۶۰ روز به ۱۳۴ روز 
افزایش یافته است. در واقع نامزدها چند ماه زودتر 
از زمان مقرر، مدارک اعلام شــده از سوی کشور را 
در ســامانه ای که به همین منظور تعیین شده است، 
بارگذاری می کنند و این همان پیش ثبت نامی است 
که در قانون جدید مورد توجه قرار گرفته و ثبت نام 

انتخاباتی را چندمرحله ای کرده است.
»هادی طحان نظیف« ســخنگوی شــورای 
نگهبان در تشــریح مهمترین ابعاد مصوبه مجلس 
برای اصلاح قانون انتخابات گفته اســت که یکی از 
مهمترین ویژگی های قانون جدید انتخابات، طراحی 
مرحله ای با عنوان »پیش ثبت نام« است و با ابلاغ این 

قانون این مرحله باید از مردادماه جاری آغاز شود.
وی در توضیح پروسه پیش ثبت نام گفته است 
در ایــن مرحله مدارک عینی افراد همچون مدارک 
تحصیلی، تابعیت، سوء پیشینه کیفری و... از سوی 
دستگاه های مرجع همچون وزارت علوم، سازمان 
ثبت و احوال و قوه قضائیه مورد بررسی قرار خواهد 
گرفت. براساس قانون جدید داوطلبان به مدت یک 
هفته فرصت دارند تا مدارک خود را برای اســتعلام 

از دستگاه های ذی ربط تحویل دهند.
ثبت مدارک ابتدایی و ضروری برای نمایندگی 
مانند مدارک تحصیلی در این سامانه می تواند موج 
ثبت نام هــای فله ای را که در هــر دوره از انتخابات 

در وزارت کشــور به وجــود می آید، متوقف کند. 
ثبت نام هایی که گاهی ابزار خنده و حتی تمســخر 
فرایند انتخابات را در کشور فراهم می کرد. ثبت نام 
داوطلبان در این سامانه، با توجه افزایش بازه زمانی 
اختصاص یافته به بررسی مدارک، فرصتی را برای 
شــورای نگهبان فراهم می کنــد. در این بازه زمانی 
چهارماهه، مردم هم می توانند به شناخت دقیق تری 
از نامزدهای انتخابات دست یابند. در طرح مجلس، 
همچنین وزارت کشــور موظف شده که با در نظر 
گرفتن ســهولت رأی دادن، تسریع در شمارش آرا، 
حضور و مشارکت رأی دهندگان، فرآیند رأی دادن و 
شمارش آرا را در حداقل یک هشتم حوزه های دارای 
تعدد کرسی مجلس، به صورت کاملًا الکترونیکی 
برگزار کند. الکترونیکی شدن مراحل ثبت نام با توجه 
به هوشمندســازی فرایندهای استعلام در کشور، 
موجب افزایش سرعت و دقت در بررسی ها خواهد 
شد. به گفته وحیدی برگزاری الکترونیکی انتخابات 
دارای ۲۵ فرآیند است اما آنچه که مردم در انتخابات 
بیشتر درگیر آن خواهند بود، احراز هویت و شمارش 
آرا است که با هماهنگی شورای نگهبان به صورت 

الکترونیک انجام می شود.
سخنگوی شورای نگهبان هم توسعه زمان های 
بررسی و اظهارنظر در بررسی صلاحیت ها را از دیگر 
ویژگی قانون جدید انتخابات دانسته و گفته است: 
در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
که ســال ۹۸ برگزار شد، حدود ۱۶ هزار نفر ثبت نام 
کردند، اما زمان بررســی صلاحیت آن تعداد افراد 
کافی و منطقی نبود و همواره این نگرانی و دغدغه 
وجود داشــت که حقی از داوطلبان و مردم تضییع 
شود. وی همچنین گفت که در این قانون وظایف و 
اختیارات مجری و ناظر نظام مندتر و احکام تبلیغات 

و تخلفات به روزرسانی شده است.
تشکیل هیأت های نظارت در وزارت کشور، 
افزایش زمینه حضور موثر احزاب و تشــکل های 
سیاسی و نیز شفافیت مالی در انتخابات، تعیین دقیق 
مصادیق و شــرایط احراز صلاحیت ها کاندیداها، 
افزایش بسترهای مناســب برای دفاع داوطلب از 
مهمترین مواردی است که در قانون جدید انتخابات 
مورد توجه قرار گرفته است. اصلاح قانون انتخابات 
براســاس سیاست های کلی انتخابات، از مهمترین 
پیش نیازهای برگزاری انتخاباتی شکوهمند در کشور 
است و همت دولت و نمایندگان هم در همین راستا 
بوده خواهد بود. موضوعی که »احمد وحیدی« در 
مقام وزیر کشور و متولی اصلی انتخابات آن را مورد 
اشــاره قرار داده و گفته است: » انتخابات در ایران از 
جایگاه ویژه ای برخوردار و نماد مردمسالاری دینی 
است و دقت، ســلامت، امنیت، سرعت و صحت 
نکات مهمی اســت که در ۴۰ انتخابات گذشته در 
انقلاب اســلامی، مد نظر بوده و سلامت انتخابات 
ما زبانزد است و قانون جدید هم تلاش دارد همین 

مفهوم را تقویت کند.

هر آنچه باید درباره قانون جدید انتخابات بدانیم

3 برابر افزایش 

دروغ افسانه ای است

تصمیم خود آقای وزیر

روزانه ۸۰۰ هزار خودرو 

علت سقط جنین

۴۵ درصد ارزان شد

متوقف نکرده ایم

اختلاف ۲۰ درصدی 

هشدار رییس قوه قضاییه 

اخبار ویژه ...

غلامرضا نوری قزلجه نماینده مردم بســتان آباد در مجلس یازدهم گفت: 
یکی از مواردی که طی سال های اخیر وقت زیادی را از وزارت جهاد کشاورزی 
گرفت موضوع کاشت یک میلیارد نهال بود که کارها را به حاشیه برد. حذف ارز 
ترجیحی و یارانه قابل توجه از بخش کشاورزی، شرایط امروز را رقم زده و بخشی 
از دامداران کوچک و متوســط حذف شــده اند که نوعی آسیب به چرخه تولید 
پروتئین اســت. وی افزود: کشوری که تولیدکننده بود، امروز افتخار می کند که 
می تواند به موقع گوشت مرغ، تخم مرغ نطفه دار و گوشت قرمز مورد نیاز کشور 
را وارد کند! وی با اشاره به اینکه افرادی که اعلام می کردند حذف ارز ترجیحی 
تاثیری بر سفره مردم ندارد، باید بدانند که قیمت مرغ ۳ برابر افزایش یافته است.

رئیس اتاق ایران درباره سؤالی مبنی بر گم شدن ۱۵۰۰ میلیارد تومان در اتاق 
نهم، تصریح کرد: این موضوع نیز یک دروغ افسانه ای است و هیچ پرونده ای در 
این رابطه وجود ندارد. اوایل سال قبل در نشریه ای گزارشی نوشته شد که این رقم 
در اتاق ایران گم شده است و اطلاعات خود را هم از سیستم کدال دریافت کرده 
بود با یک محاســبه که دقیق و بر اساس واقعیت نبوده است. سلاح ورزی ادامه 
داد: در همین رابطه وصولی اتاق در نامه ای از اتاق تهران با نامه مکتوب ۴۰ شرکت 
موردنظر و رقم پرداختی آنها به اتاق ایران منتشر شد و این ارقام، همان رقمی بود 
که در صورت های مالی اتاق ایران نیز درج شده و همان نشریه نیز ادعای خود را 
اصلاح کرد. البته بعدازآن مجدد بحث هایی مطرح شد؛ اما درهرحال هیچ وجهی 

گم نشده و این یک دروغ است. 

در نشست علنی مجلس شورای اسلامی  محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به تذکر یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
باره حواشی پیش آمده بخشنامه وزارت کشور گفت: دربارۀ بحث معاون سیاسی 
وزیر کشور بگویم که بندهای ۲ و ۴ و ۶ و ۷ بخشنامۀ ایشان خلاف قانون بوده و 
خود وزیر کشور آن را تخلف دانست و اصلاح کرد و کتبی به ما نامه نوشت. وی 
تصریح کرد: مجلس هیچ وقت از وزیر کشور نخواست یا فشار نیاورده که شما 
معاون سیاسی تان را عوض کنید. وزیر کشور از من خواست وساطت کنم یک 
هفته تا ده روز برای ایشان فرصت بگیرم تا معاون مربوطه را جابه جا کنند. مجلس 
چنین حرفی نزده است. خواستۀ وزیر کشور از رئیس مجلس بوده است. بنده هم 

در جلسۀ غیرعلنی گفتم اجازه بدهید این موضوع حل شود.

جلیل ســالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران گفت: مصرف بنزین کشــور در روزهای گذشته اعدادی نظیر ۱۲۷ میلیون 
لیتر را ثبت کرده اســت و با توجه به میانگین کنونی مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون 
لیتر بنزین در کشور، پیش بینی می کنیم این عدد با توجه به پیش رو بودن سفرهای 
تابســتانی و ایام اربعین باز هم افزایش یابد که نیازمند مدیریت مصرف از سوی 
مردم است. وی تأکید کرد: روزانه ۸۰۰ هزار خودرو از حومه وارد کلانشهر تهران 
می شود که بیشتر تک سرنشین هستند و مصرف را اضافه می کنند، همچنین بخشی 
از افزایش مصرف مربوط به استفاده از کولر خودروها در تابستان گرم امسال است.

 پنجمین جلسه ستاد ملی جمعیت با حضور ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
برگزار شــد.رئیس جمهور با تأکید بر تقویت رویکردهای بازدارنده در موضوع 
سقط جنین، به دبیر ستاد ملی جمعیت دستور داد با تشکیل کارگروهی متشکل 
از مســئولین وزارت بهداشت، معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
و قوه قضائیه ابعاد مختلف موضوع بدقت بررســی و نســبت به رفع آنها اقدام 
شود. »ضرورت جلوگیری از واردات داروهای غیرقانونی و برخورد با باند های 
مجرمانه و جرایم سازمان یافته«، »تقویت دبیرخانه ستاد ملی جمعیت با رویکرد 
چابک ســازی آن« و »تدوین نقشــه راه زمانبندی شده برای وظایف و اقدامات 
همه دستگاه در زمینه افزایش جمعیت« از دیگر تأکیدات رئیس جمهور در این 

جلسه بود.

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت گفت: سیاست های افزایش 
تولید و شفاف سازی عرضه از طریق سامانه یکپارچه، موجب شده، قیمت خودرو 
در بازار کاهش ۳۵ تا ۴۵ درصدی داشته باشد. عبدالله توکلی لاهیجانی با بیان اینکه 
برنامه افزایش عرضه خودرو و توســعه صنعت خودروی کشور در دستور کار 
است، افزود: این روند به سمتی پیش خواهد رفت که بازار خودروی کشور رقابتی 
شود. وی به افزایش تولید خودرو در سه ماهه نخست امسال اشاره کرد و گفت: 
روندی که درباره افزایش تولید از سال گذشته آغاز شده بود، در سه ماهه نخست 

امسال نیز با شدت بیشتری تداوم یافته است. 

مهدی اسلام پناه در پاسخ به سوالی درباره محموله ای از خودروهای برند 
خارجی که به دلیل مشکلات مربوط به استاندارد مجوز ورود به کشور را دریافت 
نکرده اند، گفت: این خبر در ذات، خبر غلطی است. به نظر من برخی دنبال حواشی 
هستند. وی افزود: سازمان ملی استاندارد به عنوان یک سازمان فنی و تخصصی 
که در بین سازمان های کشور مرجعیت دارد و تنها پایگاه اطمینان بخشی به کالا و 
خدمات است، موضوع آن در مواجهه با هر کالا و خدمتی اطمینان بخشی است. 
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد با بیان اینکه این سازمان برای واردات میلیون ها 
خودرو تسهیلگری کرده و هم اشخاص حقیقی و هم حقوقی می توانند واردات 
خــودرو را انجام دهند، گفت: واردات خــودرو می تواند مطابق مواردی که در 
فرآیندهای قانونی در مجلس یا دســتگاه اجرایی تصویب شده، انجام شود. وی 
در پاسخ به اینکه آیا تاکنون برندی برای واردات با مشکل مواجه شده؟ گفت: تا 
امروز هیچ برندی از خودروهای وارداتی به دلیل عدم تایید سازمان ملی استاندارد 
ایران متوقف نشده است. لزوما همه تاییدیه های واردات مربوط به سازمان ملی 

استاندارد نیست.

کامران سلطانی زاده دبیرکل کانون صرافان در واکنش به انتشار اخبار درباره 
صرافان گفت: در حال حاضر پس از تغییر سیاســت های بانک مرکزی، نرخ ارز 
رســمی و آزاد بیش از ۲۰ درصد اختلاف دارد که این اختلاف مشکلاتی ایجاد 
کرده است. سلطانی زاده اضافه کرد: برخی صادرکنندگان با توجه به این اختلاف 
ســعی می کنند ارز را با قیمت بالاتری به فروش برسانند و این مابه التفاوت را از 

خریدار طلب می کنند. 

رییس قوه قضاییه با اشــاره به موضوع بورس گفت: یکی از مسائلی که  
امروز در باب آن فضاسازی می شود و برای مردم نگرانی ایجاد می کند، مسئله 
بورس اســت؛ لذا دولت این مســئله را برای مردم تبیین کند و توضیح دهد تا 
مردم بدانند در ادامه مســیر و برای آینده خود باید چه کار کنند؛ زمانی مطرح 
شد که ۵۰ میلیون کد بورسی در کشور وجود دارد؛ این امر بیانگر آن است که 
جمعیت کثیری در داخل درگیر مقوله بورس هستند؛ در حال حاضر حرف و 
حدیث هایی در خصوص این مقوله مطرح است؛ من الان هیچ قضاوتی نمی کنم 
اما به هر ترتیب سازمان بازرسی، شورای عالی بورس و دولت، موضوعات این 

عرصه را برای مردم توضیح دهند .

یکشنبه 8 مرداد 1402، 12 محرم1445 ،30 جولای2023، شماره 4265، صفحه

ضرب الاجل وزارت کشور به احزاب؛ مجمع 
برگزار نکنید، منحل می شوید

سرویس سیاسی- کمیســیون مــاده ۱۰ قانون 
احزاب، پایان شــهریور امســال را به عنوان آخرین 
فرصت برای احزابی که مجمع عمومی خود را برگزار 

نکرده اند، اعلام کرد.
کمیســیون مــاده ۱۰ قانون »فعالیــت احزاب، 
جمعیت ها، انجمن های سیاسی و صنفی و انجمن های 
اسلامی یا اقلیت های دینی شناخته شده« در اطلاعیه ای 
اعلام کرد پایان شهریور امسال، آخرین فرصت برای 
احزابی اســت کــه مجمع عمومی خــود را برگزار 

نکرده اند.
کمیسیون ماده ۱۰ احزاب در بیانیه  ای خطاب به 
احزاب وگروه های سیاســی که در موعد قانونی طبق 
اساســنامه مصوب خود، مجامع عمومی و انتخابات 
شــورای مرکزی و بازرســین و دبیــرکل را برگزار 
نکرده اند و در مهلت تعیین شــده در جلســه شورای 
مرکزی احزاب با معاون محترم سیاسی منتهی به خرداد 
ماه ســالجاری هم اقدامی انجام نداده اند، تاکید کرد: 
مستند به مفاد قانون نحوه فعالیت احزاب و گروه های 
سیاسی مصوب ۱۳۹۴ به ویژه بندهای ماده )۱۱( قانون 
)وظایف واختیارات کمیسیون احزاب( و ماده )۲۰( که 
به نحوه خاتمه یافتن فعالیت احزاب اختصاص دارد، 

مهلت زمانی پایان شهریور ماه تعیین شده است.
در این بیانیه یادآوری شــده است که مطابق ماده 
)۲۰( قانون نحوه فعالیت احزاب و گروه های سیاسی، 
پروانه فعالیت احزاب از ســوی کمیسیون احزاب در 
صورت عدم اجرای اساســنامه حزب برای تشکیل 

ارکان حــزب در طول مدت دو ســال متوالی جهت 
انحلال به دادگاه ذی صلاح معرفی می شود.

اعضای کمیســیون مــاده ۱۰ احزاب با تاکید بر 
ضرورت برگزاری به موقع مجامع عمومی و انتخابات 
شــورای مرکزی احزاب، اضافه کردند: جهت تعیین 
تکلیف احــزاب قانونی برای برگــزاری انتخابات 
نماینــدگان دبیران کل احزاب در کمیســون، مطابق 

مصوبه جلسه ۲۷ تیر امسال کمیسیون، احزاب مورد 
اشــاره حداکثر تا پایان شهریور ماه سالجاری فرصت 
دارند نسبت به برگزاری مجمع عمومی با هماهنگی 
دبیرخانه کمیســیون اقدام کنند. این بیانیه خاطرنشان 
کرد: بدیهی است این آخرین مهلت برگزاری مجمع 
عمومی اســت و پس ازآن کمیسیون احزاب تصمیم 

مقتضی را اتخاذ خواهد کرد.

کمیسیون ماده ۱۰ قانون احزاب، پایان شهریور امسال را به عنوان آخرین فرصت برای احزابی که مجمع عمومی خود را برگزار 
نکرده اند، اعلام کرد.

کمیســیون ماده ۱۰ قانون »فعالیت احزاب، جمعیت ها، انجمن های سیاســی و صنفی 
و انجمن های اســلامی یا اقلیت های دینی شناخته شده« در اطلاعیه ای اعلام کرد پایان 
شهریور امسال، آخرین فرصت برای احزابی است که مجمع عمومی خود را برگزار نکرده اند.

سرویس سیاسی- لایحه ارجاع اختلاف بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و دولت جمهوری کره برای انجام تشــریفات قانونی به مجلس شورای 
اسلامی ارسال شد و به این ترتیب پیگیری حقوقی دریافت بدهی ایران از این 

کشور به طور رسمی کلید خورد.
ســیدابراهیم رئیســی رئیس جمهور، "لایحه ارجاع اختلاف بین بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایــران و دولت جمهوری کره بــه داوری" را به 

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی ارسال کرد.
در مقدمه توجیهی این لایحه آمده اســت: به منظور اســترداد سپرده های 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران نزد بانک های کشــور کره و مطالبات 
خســارت ناشی از تاخیر در تادیه آن و در اجرای ماده ۱۲ موافقتنامه تشویق و 
حمایت از سرمایه گذاری بین دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت جمهوری 
کره مصوب ۱۳۸۲.۰۷.۱۳ و اصل ۱۳۹ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران 

لایحه برای انجام تشریفات تقدیم مجلس شورای اسلامی شد.
این لایحه به پیشنهاد معاونت حقوقی رئیس جمهور در جلسه ۱۴ تیرماه 

سال جاری هیات وزیران به تصویب رسیده است.
این لایحه یک ماده واحده دارد که بر اساس آن به بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران اجازه داده می شــود در اجرای ماده )۱۲( موافقتنامه تشویق و 
حمایت از سرمایه گذاری بین دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت جمهوری 
کره مصوب ۱۳۸۲٫۷٫۱۳ با همکاری معاونت حقوقی رییس جمهور نســبت 
به فرآیندهای داوری طبق موافقتنامه مذکور درباره پیگیری حقوقی و استرداد 
مطالبات خود از بانک های کشــور مذکور و مطالبه خسارت ناشی از آن اقدام 
نمایــد. برآورد اولیه از میزان بدهی کره جنوبــی به ایران هفت میلیارد دلار و 
بابت فروش محصولات پتروشیمی و فرآورده های نفتی بوده که به گفته بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران به بهانه تحریم ها در دو بانک کره ای مسدود 
شــده است. کره جنوبی به بهانه اعمال تحریم های آمریکا و نبود امکان تبادل 
مالی، با کارشــکنی های متعدد از بازپرداخت این رقم طی پنج ســال گذشته 
خودداری کرده است؛ به گفته مسئولان وزارت خارجه بارها پالس های مثبتی 
برای بازپرداخت این بدهی داده شده اما این رفتارها در حد اظهار نظر مسئولان 
کره ای بوده و اقدام عملی در این خصوص صورت نداده اند و فقط در دوره ای 
به گفته مسئولان اتاق بازرگانی ایران، پیشنهاد خرید کالا از این کشور به جای 

بدهی خود را داده بودند.

ســرویس سیاســی- عضو 
کمســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
مجلــس آخرین جزئیــات نظرات 
پیشــنهادی کارگروه هــای اداری و 
استخدامی، سلامت اجتماعی و رفاه 
اجتماعی این کمیسیون را تشریح کرد.
عضــو  حســینی  ســیدکریم 
کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم 
توســعه در تشــریح رونــد فعالیت 
کارگروه های تخصصی کمیســیون 
اجتماعی از جمله کارگروه های اداری 
و استخدامی، ســلامت اجتماعی، رفاه اجتماعی و صندوق های بازنشستگی 
در مســیر بررسی برنامه هفتم توســعه، گفت: ما در روزهای اخیر هم حضور 
مســتمری در کمیسیون تلفیق داشتیم و هم جلساتی با کارشناسان امر برگزار 
کردیم، همچنین جلساتی نیز طی هفته گذشته با حضور مسئولان سازمان اداری 
و استخدامی و کارشناسان به منظور تکمیل پیشنهادات و در راستای هماهنگی 

بیشتر با دولت برگزار شد.
وی ادامه داد: در این جلسات نقطه نظرات مسئولان حاضر اخذ شد و در 
اغلب موارد پیرامون احکام مندرج در لایحه توافقاتی حاصل شد و اصلاحات 
مختصری هم با هماهنگی و پذیرش هر دو طرف کارگروه و مسئولان سازمان 
اداری و اســتخدامی انجام شد. نماینده مردم اهواز خاطرنشان کرد: البته ما در 
موارد محدودی از احکام هم اختلاف نظر داشــتیم و پیش بینی می کنیم که به 
کمترین میزان برســد و چنانچه توافقی در این خصوص صورت نگیرد، قطعا 
پیشنهادات کارگروه به کمیسیون تلفیق ارسال می شود کما اینکه نتایج بررسی 
احکام در هر یک از چهار کارگروه در نوبت بررسی کمیسیون تلفیق قرار دارد.
وی یادآور شــد: در جلســات کارگروه ها پیشنهاداتی در خصوص سن 
بازنشســتگی، نحوه ادغام صندوق های بازنشســتگی، احــکام اداری و تنوع 
استخدام ها بررسی شده و در اغلب نکات مربوط به آنها توافق صورت گرفت 
و در مواردی هم که اختلاف نظر داشتیم، پیشنهاد کمیسیون اجتماعی به هیات 
رییســه کمیسیون تلفیق ارسال شد. حســینی همچنین درخصوص پیشنهاد 
کارگروه نظام اداری پیرامون ســاماندهی کارکنان دولت، ابراز داشــت: ما در 
پیشنهادی که برای درج در برنامه هفتم توسعه داشتیم، تاکید کردیم که باید از 
تنوع قراردادها کاســته شود، همچنین در رابطه با نوع استخدام ها بحث جدی 
داشتیم و بر ضرورت توجه به نظام پرداخت تاکید کردیم که در برنامه توسعه 

وجود نداشت.

سرویس سیاسی- مسلم صالحی 
گفت:برنامه هفتم بایــد قابلیت اجرا 
شــدن داشته باشد تا آثار آن به صورت 
هرساله در زندگی مردم مشاهده شود.

مســلم صالحی با اشاره به پیش 
بینی رشــد اقتصــادی ۸ درصدی در 
برنامه هفتم و راهکار های دست یابی 
به این رشــد بیان کرد: قاعدتا با توجه 
به زیرســاخت های موجود در کشور، 
تحقق رشــد اقتصــادی ۸ درصدی 

سخت به نظر می رسد.
وی با بیان اینکه رشد اقتصادی ۸ درصدی در برنامه ششم هم پیش بینی شده 
بود، ادامه داد: همچنین ما در افق ۱۴۰۴ بسیاری از اهداف را در نظر گرفته بودیم و 
اما اتفاق خاصی در این بخش رخ نداد بنابراین باید تدابیر کارشناسی اتخاذ کرد.

صالحی با بیان اینکه باید در زمینه عدم تحقق رشد اقتصادی آسیب شناسی 
درستی دربرنامه های قبلی صورت گیرد، بیان کرد:باید به این سوال پاسخ دهیم 
که چرا به اهداف برنامه های حتی سوم و چهارم توسعه نیز دست پیدا نکرده ایم. 
اگر بتوانیم به این ســوالات پاسخ دهیم شاید بتوانیم یک برنامه واقع بینانه ای را 
برای سال های پیش رو تصویب کنیم.عضو کمیسیون اقتصادی بیان کرد: از این 
رو این مهم وظایف کمیســیون تلفیق را در زمینه های بررسی و تصویب احکام 
لایحه برنامه هفتم سخت تر می کند. وی با بیان اینکه کمیسیون تلفیق باید احکام 
غیرقابل دسترسی را در برنامه هفتم اصلاح کند، ادامه داد: برنامه هفتم  باید قابلیت 

اجرا داشته باشد تا آثار آن به صورت هرساله در زندگی مردم مشاهده شود. 

شکایت ایران از کره جنوبی رسماً 
کلید خورد

حسینی عضو کمسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم مجلس :

تاکید کمیسیون اجتماعی بر کاهش تنوع 
قراردادهای استخدامی در برنامه هفتم

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

برنامه هفتم باید قابلیت اجرا 
داشته باشد


